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Abstract (en)
The production of 3(4),8(9)-bis-formyltricyclo-[5.2.1.0 2,6>]-decane involves heterogeneous hydroformylation of dicyclopentadiene with synthesis
gas using Group VIII transition metal complexes with water-soluble organo-phosphorus(III) compounds, followed by hydroformylation of the
mono-formyl compound in a homogeneous organic phase. A method for the production of 3(4),8(9)-bis-formyltricyclo[5.2.1.0 2.6>]decane (TCD
dialdehyde) involves: (a) hydroformylation of dicyclopentadiene (DCP) with synthesis gas at 70-150[deg]C and 0.5-10 MPa in a heterogeneous
system with an aqueous solution containing Group VIII transition metal complexes of water-soluble organo-phosphorus(III) compounds, to give 8(9)-
formyltricyclo[5.2.1.0 2.6>]dec-3-ene; (b) further hydroformylation with synthesis gas at 70-140[deg]C and 5-35 MPa in a homogeneous organic
phase in presence of Group VIII transition metal compounds; and (c) distillation of TCD dialdehyde.

Abstract (de)
Die vorliegende Erfindung betrifft ein Verfahren zur Herstellung von 3(4),8(9)-Bisformyl-tricyclo[5.2.1.0<2,6>]decan durch Hydroformylierung
von Dicyclopentadien mit nachfolgender Destillation. Die Hydroformylierung von Dicyclopentadien wird in zwei Stufen durchgeführt, wobei
in einer ersten Hydroformylierungsstufe die Umsetzung in einem heterogenen Reaktionssystem unter Verwendung einer wässrigen Lösung,
wasserlösliche organische Phosphor(III)verbindungen in komplexer Bindung enthaltender Übergangsmetallverbindungen der Gruppe VIII des
Periodensystems zum 8(9)-Formyltricyclo[5.2.1.0<2.6>]dec-3-en erfolgt und wobei in einer zweiten Hydroformylierungsstufe das so erhaltene 8(9)-
Formyl-tricyclo[5.2.1.0<2.6>]dec-3-en in homogener organischer Phase in Gegenwart von Übergangsmetallverbindungen der Gruppe VIII des
Periodensystems der Elemente in 3(4),8(9)-Bisformyl-tricyclo[5.2.1.0<2.6>]decan überführt wird.
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